
 صنعت، معدن  صنعت، معدن 
33و تجارتو تجارت

  خبر

۳۰۰ میلیارد تومان 
برای توسعه اکتشاف

مدیرعامل صندوق بیمه فعالیت های معدنی 
از برنامــه افزایــش ســرمایه صندوق تــا 5 هزار 
میلیــارد تومــان با حمایت ایمیــدرو خبر داد و 
گفــت: ایــن رویکرد با هــدف افزایش حمایت 

از فعالیــت هــای معدنــی و بخــش خصوصــی 
انجام می شود و اقدامات مقدماتی آن انجام 
شده است. فرید دهقانی در نشست خبری، 
افزود: ســرمایه صندوق طی ســال گذشــته از 

500 میلیــارد تومــان بــه 1600 میلیــارد تومــان 
افزایــش یافت. وی افزود: 600 میلیارد تومان 
رقم ذکر شده، از محل بودجه عمومی )ردیف 

های بودجه( تامین شده است.
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خبر   خبر   

مدیرعامل شرکت ماهان سیرجان خبر داد؛

 آغاز عملیات اجرایی 
 احداث کارخانه کنسانتره 

در سال ۱۴۰۱
 مدیرعامــل شــرکت توســعه فــرآوری صنایــع و معادن 
ماهــان ســیرجان اعلام کــرد: میزان تولید ســنگ آهن 
شــرکت در ســال ۱۴۰۰ در مجموع به ۲ میلیون و ۸۰۰ 
هــزار تــن رســید که عــلاوه بر ثبت بالاتریــن رکورد، در 

مقایسه با سال قبل آن ۱۷ درصد افزایش داشت.
مهدی بهرامی گفت: سال ۱۴۰۰ با وجود مشکلات برای 
همه صنایع و اقتصاد کشور، این شرکت سال خوبی 
را پشــت ســر گذاشــت و توانســت در تولید، فروش و 

اشتغال زایی رکوردهای مختلف ثبت کند.
وی افــزود: میــزان باطلــه برداری در ســال گذشــته نیز 
۳۴ میلیــون و ۵۰۰ هــزار تــن بود کــه بالاترین رکورد از 
ابتــدای شــروع بــه کار در معدن تاکنون اســت. میزان 
فروش شــرکت نیز در ســال ۱۴۰۰ به بیش از ۵۵ هزار 
میلیارد ریال رســید که نســبت به مدت مشــابه ســال 
۱۳۹۹ بــا رشــد ۴۰ درصــدی همراه بود و رکورد ســالانه 

فروش را ثبت کرد.
وی اظهار کرد: در بخش اشــتغال نیز شــاهد رشــد ۱۹ 
درصدی پرســنل نســبت به سال قبل بودیم به طوری 
کــه جمــع نیروهــای شــاغل در شــرکت، پیمانــکاران و 

مشاوران به ۸۶۰ نفر رسید.
بهرامــی گفــت: عــلاوه بــر ثبــت رکــورد در بخــش های 
تولیــد، فروش و اشــتغال، در آخریــن رتبه بندی انجام 
شده توسط سازمان مدیریت صنعتی ایران در همایش 
شــرکت های برتــر ایــران، موفق به کســب رتبــه ۱۱۶ در 
بین ۵۰۰ شــرکت برتر و همچنین کســب رتبه هشــتم 
در بین برترین شرکت ها در حوزه اکتشاف، استخراج 

و خدمات جانبی شدیم.
وی افزود: شرکت در حوزه ایمنی نیز موفق شد با رشد 
عملکرد ۱۸درصدی نسبت به دوره گذشته، رتبه هفتم 
را در ممیزی سالانه سازمان توسعه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( در بین ۴۸ واحد تابعه 

این سازمان در کل کشور کسب کند.
شــرکت  امســال  برنامه هــای  در خصــوص  بهرامــی   
گفت: آغاز عملیات اجرایی احداث کارخانه کنسانتره 
بــه ظرفیــت ۲.۵ میلیــون تن در ســال، بهره بــرداری از 
کارخانه خردایش سنگ آهن به ظرفیت چهار میلیون 
تــن در ســال طــی نیمــه نخســت امســال، پایــان روند 
پذیرش شرکت در بورس و تولید سنگ آهن به میزان 
ســه میلیون تن از اهم برنامه های ســال ۱۴۰۱ شرکت 
اســافزود: همچنیــن عملیــات حفــاری اکتشــافی بــه 
میزان حداقل ۱۰ هزار متر در معدن ۵ و محدوده های 
اکتشــافی شــرکت، بهره برداری از ســامانه معدنکاری 
هوشــمند )دیســپچینگ( معــدن ۵ در نیمــه نخســت 
امسال، استقرار سیستم مدیریت یکپارچه در سطح 
شرکت، بهره برداری از سیستم جدید زهکشی معدن، 
اتمــام عملیــات اجرایی پایداری شــیب دیواره شــمالی 
معدن، اتمام مطالعات هیدروژئولوژی معدن و اجرای 
عملیات پمپاژ چاه های زهکشی و تملک محدوده های 
معدنی جدید از دیگر برنامه های ســال جاری شــرکت 

ماهان سیرجان است.
بهرامی تصریح کرد: برای تحقق شــعار امســال که به 
"تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین" نامگذاری شده، 
لازم است ابتدا نگاه ویژه به مقوله تولید و اشتغال در 
بدنه دولت شکل بگیرد و حداقل شاهد ایجاد موانع 

متعدد در این زمینه ها از سوی دولت نباشیم .
وی افــزود: همچنیــن بایــد مــواردی همچــون "تعریف 
سازوکارها و قوانین پویا به جای بروکراسی های معمول 
اداری"، "پرهیز از برنامه های کلیشــه ای و نمایشــی"، 
"مطالبــه درســت مــردم و رســانه ها از مســوولان" و 
"ارزیابی برنامه ها و اقدامات دستگاه ها با شاخص های 
ملمــوس بــرای مــردم " محقق شــود تا زمینــه تولید بر 

مبنای ایجاد دانش در داخل کشور فراهم شود.
ماهــان  معــادن  و  صنایــع  فــرآوری  توســعه  شــرکت 
ســیرجان )ســهامی عام( به عنوان یکی از شــرکت های 
هلدینــگ صنایــع و معــادن ماهــان وابســته بــه گــروه 
مالــی گردشــگری، بــا هدف ســرمایه گذاری در طرح ها 
و پروژه هــای تخصصــی حــوزه صنعــت و معدن کشــور 

فعالیت می کند.

 با جایگزینی رنگ مشکی میکا 
در خطوط تولید اتفاق افتاد

 افزایش رضایت مشتریان 
از کیفیت رنگ کرمان موتور

شرکت کرمان موتور از ابتدای زمستان سال ۱۴۰۰ به 
منظور افزایش سطح رضایتمندی مشتریان و افزودن 
بــر زیبایــی رنــگ و جذابیت پوشــش بدنــه محصولات 
خــود، تغییراتــی در ســالن رنــگ کارخانــه ایجــاد و در 
راستای این تغییرات، رنگ مشکی میکا جایگزین رنگ 

مشکی متالیک گردید.
امیــن حکمــت شــعار؛مدیر واحــد ارتباط با مشــتریان 
شــرکت کرمــان موتــور بــا اشــاره بــه رشــد ۴۰ درصدی 
فــروش و تحویــل خــودرو در ســال ۱۴۰۰ افــزود باوجود 
رونــد   ۱۴۰۰ ســال  در  شــرکت  بــازار  ســهم  افزایــش 
مراجعات به واحد امورمشتریان روند کاهشی داشته 
است و با پاره ای تمهیدات در خطوط تولید، همانند 
جایگزینــی رنگ مشــکی میکا بــه جای متالیک اکنون 
شاهد رشد قابل توجه رضایت مشتریان از محصولات 

خود هستیم.
وی افزود بررسی نظرسنجی ماه های اخیر که توسط 
شرکت های بیرونی انجام شده است، حاکی از افزایش 
۳۱ درصــدی رضایــت مشــتریان از نــوع، شــفافیت و 
کیفیت رنگ محصولات شرکت کرمان موتور می باشد. 

 مدیرعامل هلدینگ سرمایه گذاری 
مس سرچشمه خبر داد

آغاز احداث کارخانه 
فلوتاسیون خاتون آباد

مدیرعامل هلدینگ ســرمایه گذاری مس سرچشمه، 
عنوان کرد: هلدینگ سرمایه گذاری مس سرچشمه، 
کارخانــه فلوتاســیون ســرباره ذوب مــس خاتون آباد را 

احداث می نماید.
مهندس میلاد شمس،افزود: کارخانه فلوتاسیون ذوب 
مــس خاتــون آبــاد، به صورت پیمان EPC توســط این 
هلدینگ احداث می شود. این کارخانه با ظرفیت تولید 
کنسانتره مس از سرباره موجود به میزان ۳۶۰۰۰ تن 
در سال و با عیار مورد قبول کارفرمای محترم ) شرکت 

ملی صنایع مس ایران (طرح ریزی گردیده است.
شمس افزود: هلدینگ سرمایه گذاری مس سرچشمه، 
در حال حاضر آخرین مراحل نصب و راه اندازی کارخانه 
فلوتاســیون مجتمع مس سرچشــمه را در دســتور کار 
دارد . عملیات نصب تجهیزات این کارخانه در مراحل 
انجام است و به زودی تحویل کارفرمای محترم شرکت 

ملی صنایع مس ایران خواهد شد.
وی اظهــار داشــت:در پــروژه خاتــون ابــاد نیــز عملیات 
تســطیح و تجهیــز کارگاه اولیــه بــه اتمــام رســیده و به 
زودی وارد مراحــل بعــدی پــروژه مطابق با برنامه طرح 

ریزی شده خواهیم شد.
مدیرعامل هلدینگ ســرمایه گذاری مس سرچشمه، 
احداث کارخانه های فلوتاسیون سرباره در مجتمع های 
مس سرچشمه و خاتون آباد را مسیر جدیدی بمنظور 
استحصال مس محتوی از سرباره های ذوب دانست 
و در این خصوص عنوان نمودند : ســرباره کوره های 
ذوب مس، همواره حاوی درصد قابل توجهی از مس 
مــی باشــند . ایــن درصــد حتــی گاهــی از درصــد مس 
محتوای کانسنگ های معدنی نیز بیشتر است. پیش 
از این امکان استحصال مس محتوای سرباره ها وجود 
نداشت. اما با روش های فراوری امروزی، و با احداث 
کارخانه های فلوتاسیون سرباره، ما می توانیم درصد 
مس موجود در سرباره ها را بصورت کنسانتره مس با 

عیار قابل قبول به چرخه تولید بازگردانیم.
شمس در خصوص تاریخ اتمام پروژه احداث کارخانه 
فلوتاســیون ذوب مس خاتون آباد گفت: مدت زمان 
پیش بینی شده طبق برنامه جهت احداث این کارخانه 
۲۴ ماه می باشد. امیدواریم با زیرساخت های ایجاد 
شــده متناســب بــا نیازهای پیشــبرد پــروژه و مجموعه 
اقدامات انجام شده مطابق برنامه پیش برود همچنین 
پیش بینی می گردد با توجه به تجربه ای که در احداث 
کارخانه فلوتاسیون سرچشمه بلطف خداوند و تلاش 
همکاران در شــرکت ســرمایه گذاری مس سرچشــمه 
بدســت اورده ایم ، این پروژه را به موقع به کارفرمای 

محترم شرکت ملی مس ایران تحویل نماییم.

آغاز احداث نیروگاه   های جدید صنعتی؛

 پتانسیل بالای کرمان 
برای احداث نیروگاه   های 

صنایع معدنی
مجــری طــرح احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه از ســوی 
صنایــع بــا اشــاره بــه تخصیص ســوخت به حــدود ۵۰  
درصــد نیروگاه   هــای احداثــی صنایــع معدنــی، از آغاز 
فــاز اجرایــی و عملیاتــی احداث نیروگاه   هــای جدید در 
هفت ساختگاه جمعا به ظرفیت ۵هزار و ۳۰۲مگاوات 

خبر داد.
سید زمان حسینی در گفت   وگو با پایگاه اطلاع   رسانی 
وزارت نیرو )پاون(، در خصوص جزئیات پیشرفت طرح 
احــداث ۱۰هزار مگاوات نیروگاه توســط بخش صنایع 
معدنــی، اظهــار کــرد: میــزان پیشــرفت دوره پیشــبرد 
۱۴ســاختگاه نیروگاه   هــای صنایــع معدنــی براســاس 
تفاهم   نامــه ۱۹مهــر ســال ۱۴۰۰ کــه بیــن وزارت نیــرو و 
وزارت صمت مبادله شد، شامل استان   های اصفهان 
۸۶درصــد، هرمــزگان ۴۸ درصــد، کرمــان ۵۷ درصــد، 
خوزستان ۷۲ درصد، یزد ۶۴درصد، مرکزی ۲۴ درصد، 
سیســتان و بلوچســتان ۲۲درصد، سمنان ۹۰  درصد و 
خراســان ۵۰ درصــد اســت. وی اضافــه کــرد: همچنین 
فولادمبارکــه،  نیروگاه   هــای  شــامل  هفت ســاختگاه 
چادرملو، آلومینیوم المهدی، گل گهر سیرجان، سالکو، 
ســامان ســمنان و فــولاد خوزســتان وارد فــاز اجرایی و 

عملیاتی شده   اند.
مجــری طــرح احــداث ۱۰ هزار مــگاوات نیروگاه توســط 
صنایع در مورد تعداد واحدهای نیروگاهی که برای پیک 
تابستان سال جاری وارد مدار می   شوند، گفت: با توجه 
به نیاز مبرم شبکه سراسری برق در پیک مصرف سال 
۱۴۰۱ طی برنامه   ریزی فشــرده دو واحد گاز )واحدهای 
شماره ۳ و ۴( نیروگاه شهید باکری سمنان به ظرفیت 

۳۶۶مگاوات در تابستان جاری وارد مدار می   شوند.
 وی بــا اشــاره بــه اقدامات انجام شــده برای شناســایی 
مناطق مناســب به منظور احداث نیروگاه خاطرنشــان 
کــرد: اســتان   های هرمــزگان، اصفهــان، یــزد و کرمــان 
بیشترین پتانسیل احداث نیروگاه   های صنایع معدنی 

را دارند.
 حســینی، تامیــن ســوخت ایــن نیروگاه   هــا را حاصــل 
همــکاری وزارتخانه   هــای نفت و نیرو دانســت و عنوان 
و مســاعدت مطلــوب  بــه همــکاری  توجــه  بــا  کــرد: 
و  جلســات  برگــزاری  و  نیــرو  و  نفــت  وزارتخانه   هــای 
پیگیری   های به عمل آمده تاکنون تخصیص ســوخت 
معدنــی  صنایــع  نیروگاه   هــای  ۵۰ درصــد  حــدود  بــه 
شــامل نیروگاه   هــای فولادمبارکــه، گل گهر ســیرجان، 
ســالکو، فولاد خوزســتان، ســمنان و پارســیان جنوب 
تعیین تکلیــف شــده و مابقــی نیز در دســت بررســی و 

اقدام است.

پورابراهیمی در نخستین رویداد خصوصی سازی در اقتصاد ایران مطرح کرد؛

بیراهه خصوصی سازی 

در  مــا  اهــداف  گفــت:  مجلــس  اقتصــادی  کمیســیون  رئیــس 
خصوصی ســازی بــا رویکردهــا همخوانــی ندارد و خصوصی ســازی 
صورت گرفته در چارچوب اهداف نبوده اســت. ما در کمیســیون 
اقتصادی آمادگی داریم که مجموعه جمع بندی های علمی صورت 

گرفتــه را بررســی کــرده و آن هــا را در قالب اصلاحات برنامه هفتم 
توسعه لحاظ کنیم.

بین المللــی  رویــداد  نخســتین  در  پورابراهیمــی  محمدرضــا 
خصوصی سازی در اقتصاد ایران ضمن اشاره به اینکه برای تحقق 
خصوصی سازی در کشور اهدافی در سیاست های کلی اصل ۴۴ و 
قانون مصوب مجلس پیش بینی شده است، گفت: از زمان شروع 
واگذاری تاکنون حدود ۶۸۱ بنگاه اقتصادی مشمول واگذاری شدند 
که به قیمت روز واگذاری، ارزش واگذاری حدود ۳۴۰ هزار میلیارد 

تومان بوده که مثلا ۲۶ همت مربوط به سهام عدالت است.
وی افزود: رد دیون نهادهای عمومی حدود ۵۳ درصد و واگذاری 
رقابتــی حــدود ۳۹ درصــد اســت، بــرآورد مــا این بود کــه حدود ۵۰ 
درصــد از واگذاری هــا بــه بخش خصوصی واقعی نرســیده که این 

مسیر طی شده و پیش رو را برای ما روشن می کند.
پورابراهیمــی تاکیــد کــرد: حــدود ۶۵ درصــد از کل واگذاری هــا در 
ســاختاری متفاوت از ســاختار بخش خصوصی واقعی انجام شده 
و نزدیک به ۶۵ درصد از واگذاری ها به ســاختار نزدیک به دولت 
اســت، این یعنی در ســاختار جدید بخش عمده ای از واگذاری ها 
انجام شده اما در اختیار نهاد عمومی غیردولتی قرار گرفته است.
نماینــده مــردم کرمــان و راور در مجلــس بیــان کــرد: بــه طور مثال 
پتروشیمی واگذار شده اما نهاد عمومی غیردولتی آن را در دست 
گرفته و همین وضعیت درباره خودروسازی نیز وجود دارد. نمونه 
بــارز دیگــر را می تــوان در مــورد وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
دیــد کــه چندیــن صندوق دارد و ســازمان تأمیــن اجتماعی یکی از 

آن هاست.

وی تاکید کرد: واگذاری صورت گرفته در ظاهر مشکلی ندارد اما 
بــه نهــاد عمومــی غیردولتی داده شــده اســت. به عبارت ســاده تر 
شــرکت ها بــا رویکــرد تخصصــی به جایی واگذار شــده کــه رویکرد 
تخصصی نداشته است. در چنین شرایطی کارآمدی و اثربخشی 
مبنای تصمیم گیری نبوده و حتی شرایط بدتر شده است. یعنی اگر 
قبلا با ساختار تخصصی کار می شده اکنون با ساختار غیرتخصصی 
شــرایط پیش می رود و در این وضعیت پاســخگویی مطلوبی هم 
وجــود نــدارد. گویی اینکه اگر واگذاری صورت نمی گرفت شــرایط 

بهتر بود و پاسخگویی وجود داشت.
رئیــس کمیســیون اقتصــادی مجلــس در ادامــه بــا تاکیــد براینکه 
برای واگذاری واقعی بخش عمده ای از اصلاحات در برنامه هفتم 
توسعه انجام می شود تا بتوان تصمیمات براساس اصل ۴۴ قانون 
اساســی اتخاذ شــود، گفت: بعضا واگذاری ها به شــکل محتوایی 
نبوده به طوری که تنها ۲۰ درصد شــرکت های واگذار شــده فعال 

و سودده هستند.
در  مــا  اهــداف  کــرد:  اظهــار  مجلــس  در  مــردم  نماینــده  ایــن 
خصوصی ســازی بــا رویکردهــا همخوانــی ندارد و خصوصی ســازی 
صورت گرفته در چارچوب اهداف نبوده اســت. ما در کمیســیون 
اقتصادی آمادگی داریم که مجموعه جمع بندی های علمی صورت 
گرفتــه را بررســی کــرده و آن هــا را در قالب اصلاحات برنامه هفتم 
توســعه لحاظ کنیم. این نکته بســیار مهمی اســت که باید منافع 
مردم با حضور بخش خصوصی تحقق پیدا کند. یکی از محورهای 
اقتصــاد ایــران حضــور واقعــی بخــش خصوصــی اســت کــه باید از 

ظرفیت آن استفاده کرد.

در سمپوزیوم توسعه همکاری های دانش بنیان صنعت مس و دانشگاه بررسی شد؛

مسیرهای ارزش آفرینی در صنعت مس
اقتصاد کرمان: سمپوزیوم توسعه همکاری های دانش بنیان و 
ارزش آفرین صنعت مس و دانشــگاه به میزبانی شــرکت ملی 
صنایع مس و مجتمع مس سرچشمه فرصت مناسبی بود تا 
اهمیت این راهبرد توسعه ای در صنعت مس مورد توجه قرار 
گیرد.در این ســمپوزیوم دوروزه با حضور مدیران شــرکت ملی 
صنایع مس و اساتید و صاحب نظران برجسته دانشگاهی به 
بررســی و امکان ســنجی خلق ارزش از رهگذر هوشمندســازی 

این صنعت پرداخته شد.

 دانش بنیان ها در اولویت صنعت مس   
دکتر علی رســتمی مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس ایران 
در مراســم افتتاحیه نخستین سمپوزیوم توسعه همکاری های 
دانش بنیــان و ارزش آفریــن صنعــت مــس با بیــان این مطلب 
از حضور مهندس اردیبلی مدیرعامل اســبق شــرکت مس که 
در زمــان ایشــان خــط تولیــد راه انــدازی و نخســتین مس آندی 
تولید شد و همچنین امام جمعه، فرماندار رفسنجان، رییس 
ســازمان صمت، رؤســای دانشگاه ها و دیگر مسئولان استانی 

قدردانی کرد.
وی گفت: این همایش و گردهمایی که به درســتی و در زمان 
مناســب ازســوی همکاران گرانقدرم در شرکت مس و مجتمع 
مس سرچشمه برگزار شده، لبیک به فرمایشات مقام معظم 
رهبــری در نام گــذاری امســال »تولیــد، دانش بنیان و اشــتغال 

آفرین« است.
دکتر رستمی با بیان این که سوم خرداد روز فتح خرمشهر و روز 
تولید واقعی صنعت مس است، اظهار داشت: نخستین گام 
ما در شرکت مس برنامه توسعه است. به اندازه کافی خداوند 
منابع طبیعی برایمان ودیعه گذاشــته اســت و ذخایر خوبی را 
همکاران ما در سال های قبل اکتشاف کرده اند؛ همکاران صمت 

استان نیز با شرکت مس همکاری خوبی داشته اند.
باید مدیران، مهندسان و کارگران همه یکدل و متحد برای این 
آینده روشــن تلاش کنند و خروجی این توســعه نیز این اســت 
که ۲۵ درصد تراز بازرگانی ایران رشد خواهد کرد و بیش از ۱۲ 
میلیارد دلار صادرات کشــور را رشــد می دهیم و اگر بخواهیم 

این عدد را درک کنیم یعنی اندازه
وی افــزود: همانگونــه کــه مهنــدس اردبیلی اشــاره کــرد با این 
اکتشافات انجام شده به بزرگترین معدن جهان تبدیل شده ایم. 
ما باید این ثروت عظیم را از دل طبیعت برداشته و برای مردمان 

عزیز ایران اسلامی به ثروت عظیمی تبدیل کنیم.
مدیرعامــل شــرکت مــس گفــت: در برنامه هایــی کــه داریــم 
می خواهیم تولید فعلی مجتمع مس سرچشمه را از ۱۸۰ -۱۷۰ 
هــزار تــن مــس کاتــد بــه ۴۰۰ هزار تــن در دولت دکتر رئیســی 
برسانیم تا شیرینی و حلاوت آن را در سال های نزدیک بچشیم.
دکتر رســتمی ادامه داد: در مجتمع مس سرچشــمه برای این 
که به ۴۰۰ هزار تن تولید کاتد برسیم باید ۶۰۰ هزار تن ظرفیت 
تولید کنســانتره را نیز افزایش دهیم. اولین کارخانه اســتارت 
خورده و کار شروع شده است و بنا داریم ظرف ۳۶ ماه آینده 

این پروژه را آماده بهره برداری کنیم.
وی با بیان اینکه همه چیز برای توسعه سرچشمه فراهم است؛ 
گفــت: بــرای توســعه سرچشــمه بــه آب، بــرق، مــاده معدنی و 
ســرمایه نیــاز داریم که خوشــبختانه همه اینهــا را داریم ضمن 
این که از همه مهم تر نیروی انسانی متخصص و متعهد داریم. 
جــا دارد کــه بگویــم بهترین نیروی انســانی صنعت مس غرب 
آسیا را شرکت مس دارد. این افتخاری برای این استان و کشور 
است که توانستیم این حجم از نیروی انسانی متخصص را در 
مجتمع گردهم بیاوریم. یعنی این که ما رکن اصلی توسعه را 

جلوتر از همه داریم.
مدیرعامل شرکت مس ادامه داد: در خاتون آباد ظرفیت ۱۲۰ 
هزار تنی را به ۲۰۰ هزار تن می رسانیم و ۳ مجموعه معدن مس 
درآلو و دره زار وفلوتاسیون سرچشمه را امسال افتتاح خواهیم 
کرد تا نمادی از سال تولید در صنعت مس باشد و در سال های 

آینده نیز سایر پروژه ها به نتیجه خواهد رسید.
رستمی گفت: همچنین در سونگون برنامه ۴۰۰ هزار تنی تولید 
مس کاتد را داریم و مجتمع تغلیظ ۳۰۰ هزار تنی که جمعاً ۶۰۰ 
هزار تنی می شود را در دست اجرا داریم. هدف یک میلیون تنی 
را با همکاران در برنامه گذاشته ایم که رسیدن به آن هم راحت 
و هم ســخت اما ممکن اســت. ما می توانیم و باید با توجه به 

صحبت های آقای اردبیلی شبانه روزی کار کنیم.
وی اظهار داشت: باید مدیران، مهندسان و کارگران همه یکدل 
و متحد برای این آینده روشن تلاش کنند و خروجی این توسعه 

نیز این است که ۲۵ درصد تراز بازرگانی ایران رشد خواهد کرد 
و بیــش از ۱۲ میلیــارد دلار صــادرات کشــور را رشــد می دهیم و 
اگــر بخواهیــم ایــن عــدد را درک کنیم یعنی انــدازه کل صنعت 

پتروشیمی ایران.
مدیرعامل شرکت مس افزود: برنامه توسعه ما مشخص است 
و برای این که توسعه مطابق بیانات مقام معظم رهبری و رئیس 
جمهور اتفاق بیفتد هم می خواهیم روی توسعه سرمایه گذاری، 
که یک میلیون تن می شود و هم روی توسعه بهره وری کار کنیم. 
ترجمه آن این است که در چهارمین انقلاب صنعتی قرار داریم 

که ۱۵-۱۰ سال نیز از آن گذشته است.
دکتــر رســتمی گفــت: انقــلاب بخــار و برق و کامیپیوتــر را عبور 
کرده و به انقلاب هوشمندسازی رسیده ایم و امروز را روز آغاز 
هوشمندسازی صنعت مس نام گذاری کرده ایم و کارگروه های 
ویژه در ۳ مجتمع مس تشــکیل شــده که هوشمند ســازی را با 

برنامه مشخص دنبال کنند.
وی بــا بیــان اینکــه هــدف مــا این اســت که شــرکت مس عضو 
گروه فانوس دریایی جهان شود، ادامه داد: این گروهی است 
کــه بنگاه هایــی کــه در زمینه هوشمندســازی فعالیت می کنند 
را هــر ســاله کنتــرل  کرده و اینهــا را امتیاز و نمره می دهند و در 
لیست شــان بــه دنیا معرفی می کنند. برخــی از بزرگان دنیا در 
این گروه هستند مثلاً درگروه مس شرکت کودلکو هست؛ ما 

باید خودمان را با شرکت های اینچنینی بسنجیم.
دکتر رستمی گفت: این هوشمندسازی که با مفاهیم آن آشنا 
هســتید؛ خروجــی آن بهره وری هــای عظیــم اســت. مــا صرفاً با 
توسعه سرمایه گذاری به توسعه نخواهیم رسید ما تجهیزات و 
دارایی و ماشین آلات داریم اما به دلیل بهره وری پایین به نتایج 
مطلوب نرسیدیم. اتلاف مان خیلی زیاد است که باید اتلاف ها 

را کاهش داده و با هوشمندسازی به بهره وری بالاتر برسیم.
مدیرعامــل شــرکت مــس افــزود: در دنیا با هوشمندســازی به 
بهره وری بالای ۲۵۰ درصد رسیده اند و اگر بتوانیم همین امسال 
و ســال آینده این هوشمندســازی را در شــرکت مس به دست 
شــرکت های دانش بنیان و متخصصان و مهندســان و کارگران 
شــرکت مس عملیاتی کنیم انقلاب بزرگی را در شــرکت مس 

رقم می زنیم.
وی تصریح کرد: امروز روز آغاز هوشمندســازی یک خرمشــهر 
دیگر و فتح الفتوح دیگر در صنعت مس به حول و قوه خداوند 
به دست شما عزیزان باید رقم زده شود. در پایان نیز به توسعه 
و هوشمندسازی می رسیم که برنامه اصلی ما در شرکت مس 
اســت و در ماموریتی که به ما داده شــده اســت یعنی حرکت 

بزرگ و ماندگار در صنعت مس کشور.
دکتــر رســتمی گفــت: مــن ســرباز و همــکار کوچک برای شــما 
هســتم و تــلاش خواهیم کرد در ایــن دوره ازمأموریت خود،در 
کنار شــما از بعد دنیوی، اخروی، رفاقت و همکاری به گونه ای 
عمــل کنیــم کــه نــام نیــک ماننــد مهنــدس اردبیلی از مــا باقی 
بماند. کنار شما هستیم و نظرات شما را دریافت خواهیم کرد 
و شرایط کار در سرچشمه، میدوک، خاتون و سونگون را درک 
کنیم و بتوانیم کمک حال شــما باشــیم تا شــما بتوانید کار را 

اجرا و به نتیجه برسانید.
مدیرعامل شــرکت مس افزود: در طول این ۲ ماه گذشــته از 
ســال تولید، با تلاش شــبانه روزی کارنامه درخشــانی در زمینه 
تولید مس کاتد، اسیدسولفوریک و کنسانتره و صادرات برجای 
گذاشــته اید که بســیار ارزشــمند اســت و در طی این ۲ ماه در 

لبیک به فرمان مقام معظم رهبری اقدام عملیاتی کردید.

وی بــا طــرح ایــن پرســش کــه برای دانش بنیان شــدن شــرکت 
مس چه کار خواهیم کرد، گفت: باورم این است دانش بنیان 
یعنی شرکتی مثل مس، ۵ سال ابتدایی دانش و تکنولوژی و 
تجهیزات را بخرد و ۵ سال دوم خودش کار کند و ۵ سال سوم 
صادر کند. اگر به اینجا برسیم یعنی دانش بنیان شده ایم اگر 
کمــاکان تــلاش کنیــم که از غربی ها تکنولــوژی ذوب، تغلیظ و 

معدن بخریم این شایسته شرکت بزرگ مس نیست.
مدیرعامل شــرکت مس تصریح کرد: امروز شــما این تحول را 
از اینجا شــروع کرده اید. از طرف دیگر باورمان این اســت اگر 
شرکت های بزرگ شرکت های دانش بنیان را در آغوش نگیرند 
و از دانش و دستاوردهای آن ها استفاده نکنند باعث ناامیدی 

آن ها شده و به دنبال آن از کشور خارج می شوند.
دکتر رستمی با بیان اینکه مسئولیت ملی و شرعی و اقتصادی 
داریم که همکاری دقیق و نزدیک با شــرکت های دانش بنیان 
داشــته باشــیم،  گفت: در این ۲ روز با دقت و حوصله بیشــتر 
مسائل و مشکلات موجود را با شرکت های دانش بنیان در میان 
گذاشته و اجازه بدهید تا سر فرصت راهکارهایی را ارائه کنند که 
امکان استفاده آن در صنعت مس کشور وجود داشته باشد.

مدیرعامــل شــرکت مــس اظهــار امیــدواری کــرد خروجــی کار 
به گونــه ای باشــد کــه این برنامــه، تفاهم نامه هــا و قراردادهای 
همــکاری زیــادی بــه دنبال داشــته باشــد تا مســئولان کشــور، 
اســتان و شــرکت های دانش بنیان را امیدوار کنیم که شــرکت 
مس برای حرکت در اتوبان دانش بنیان شدن گام های محکمی 

برداشته است.

۸ هزار قرارداد بین دانشگاه ها و صنایع  
مدیرکل دفتر ارتباط با صنعت و جامعه وزارت علوم، تحقیقات 
و فنــاوری بــا بیــان اینکه هشــت هزار و ۷۱۰ قــرارداد جاری بین 
دانشگاه ها و صنایع منعقد شده است تاکید کرد: در قراردادها 

پایش مقطعی انجام می شود.
محمد ســعید ســیف در همایش توســعه همکاری های دانش 
بنیان و ارزش آفرین صنعت مس و دانشگاه در سالن سینما 
آزادی شهر سرچشمه رفسنجان،اظهارکرد: ارتباط منسجمی با 
مراکز علمی در ایران وجود ندارد و کیفیت پایین مهارت آموزی 

در دانشگاه ها هم یکی دیگر از مشکلات است.
وی بیان کرد: دانشگاه های ایران در دهه ۶۰ به آموزش، دهه 
۷۰ به تحصیلات تکمیلی، دهه ۸۰ نیز به فناوری روی آوردند و 
اینک باید به سمت جامعه محوری و مساله محوری گام بردارند 

تا بتوان مسایل جامعه را حل کرد.
 این مسئول ادامه داد: در وزارت علوم و دانشگاه ها به دنبال 
تکمیــل پــازل ارتبــاط صنعت و دانشــگاه هســتیم و بنــا داریم 
برنامــه هــای متنــوع را از دیــدگاه پایــان نامه هــا، پژوهش ها و 
غیره اجرا کنیم تا ارتباط برقرار و تقویت شود. سیف بیان کرد: 
از بعد نیروی انسانی در ایران کمتر از هزار محقق و حدود یک 
میلیون نفر استاد و پژوهشگر داریم که با توجه به جمعیت ۸۰ 
میلیون نفری ایران این میزان نیروی انسانی محقق و پژوهشگر 

بسیار اندک است.
مدیرکل دفتر ارتباط با صنعت و جامعه وزارت علوم، تحقیقات 
و فناوری خاطرنشــان کرد: تنها چیزی که می تواند به رشــد و 
توسعه کشور کمک کند هم افزایی و پیدا کردن روش های مهم 
است؛ در این زمینه رصد کردن میزان اشتغال دانش آموختگان 
و مهارت افزایی دانشجویان دانشگاهی را چهار سال است که 
شروع کردیم تا پی ببریم این افراد چه میزان کارآمد شده اند.


